
تقريـــر حلقــــة نقاشيـــــة
الواقع اللبناني بين نفوذ حزب الله وتوسع إسرائيل

وذلك بمشـــاركة عـــدد مـــن دكاترة وأكاديميي العلوم السياسية، 

وممثلي وأعضاء المنتدى السياسي العربي، وعدد من متخصصي ودارسي العلوم السياسية.

8 نوفمبر 2024م
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الــواقـــع اللبنـانـــي بـــين نفـــوذ حـــزب الله وتـــوســـع إسرائيــــل

المحور الأول: الواقع اللبناني قبل الحرب.

المحور الثاني: أسباب قيام الحرب بين حزب الله وإسرائيل.

المحور الثالث: مجريات المعركة وموازين القوى بين حزب الله وإسرائيل.

المحور الرابع: فرص واحتمالات إيقاف الحرب على لبنان.

المحور الخامس: لبنان بعد الحرب .. بين سلطة الحكومة ونفوذ الحزب.

ضمــن مســار الســعي لتكثيــف النقاشــات الإيجابيــة حــول القضايــا السياســية فــي المنطقــة العربيــة، أقــام المنتــدى السياســي 

العربي (APF) في وسط جو نقاشي واقعي وبنّاء حلقة نقاشية، يوم الجمعة في تاريخ 8 نوفمبر 2024م، بعنــــــــوان:

وذلــك بمشـــــاركة عـــــدد مـــــن دكاتــرة وأكاديميــي العلــوم السياســية، وممثلــي وأعضــاء المنتــدى السياســي العربــي، وعــدد مــن 

متخصصي ودارسي العلوم السياسية.

وتكونــت الحلقــة النقاشــية مــن خمســة محــاور أساســية تنــاول كل منهــا موضوعًــا مختلفًــا للإلمــام بالوضــع اللبنانــي ودراســة 

الواقع سابقا وحاضرا وتوقع مستقبله.

وكانت مواضيع الخمسة المحاور النقاشية الآتي:

جــرى الحــوار وتبــادل الأطروحــات بيــن المشــاركين فــي الحلقــة النقاشــية حــول المحــاور الخمســة بطريقــة واقعيــة وبنّــاءة وخلــص 

الحــوار والأطروحــات برؤيــة ومســتخلص واضــح حــول موضــوع كل محــور وســيتم اســتعراض مســتخلصات محــاور الحلقــة 

النقاشية.
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المحور الأول: الواقع اللبناني قبل الحرب.

المحور الثاني: أسباب قيام الحرب بين حزب الله وإسرائيل.

المحور الثالث: مجريات المعركة وموازين القوى بين حزب الله وإسرائيل.

تنــاول المحــور الاول الواقــع اللبنانــي قبــل الحــرب مــن ناحيــة الــدور والحضــور للدولــة اللبنانيــة ونفوذهــا فــي مقابــل نفــوذ حــزب 

الله، وكذلك والجانب العسكري، وكما تناول الواقع الاقتصادي والمعيشي اللبناني.

وخلصــت الأطروحــات النقاشــية فــي هــذا المحــور إلــى أن الدولــة اللبنانيــة قبــل الحــرب كانــت فــي أســوأ حالاتهــا، وتفقــد جــزء 

كبيــر مــن الســيطرة علــى قراراتهــا، ويظهــر هــذا مــن خــلال تولــي نبيــه بــري رئيــس مجلــس النــواب لرئاســة البلــد مؤقتــا، وبقــاء 

ــة  ــزة الدول ــي لأجه ــدور الفعل ــاب ال ــك غي ــابقتين، وكذل ــنتين الس ــوال الس ــب ط ــس منتخ ــدون رئي ــة ب ــس الجمهوري ــب رئي منص

وسياســاتها أمــام نفــوذ حــزب الله، وغيــاب حضــور الدولــة بشــكل عــام، ســواء داخليــا أو خارجيــا، ويعــود الســبب فــي ضعــف الــدولة 

ـى وجــود حــزب الله الــذي أســهم فــي إضعــاف ســيادة وحضــور الدولــة اللبنانيــة مــن خــلال نفــوذه الجغرافــي والســياسي  إلـ

والعسكري.

هــذا الضعــف الــذي تعيشــه الدولــة اللبنانيــة انعكــس علــى الواقــع اللبنانــي، وجعلهــا بلــدا بــدون دولــة، وانعكــس علــى الشــعب 

اللبنانــي ومعيشــتهم، وجعلهــم فــي بلــد ذات فــراغ سياســي، ووضــع اقتصــادي متدهــور انعكــس علــى حيــاة اللبنانييــن بشــكل 

مأساوي.

وناقــش هــذا المحــور حجــم القــدرات التــي يمتلكهــا الطرفــان، والفروقــات بيــن كل منهــا مــن حيــث هــذه القــدرات، وكذلــك 

ناقش حجم الخسائر أو الأرباح التي لحقت بالطرفين من خلال مجريات المعركة بينهما.

وخلــص المحــور إلــى أن موازيــن القــوى لــم تكــن متكافئــة مــع التفــوق الإســرائيلي الواضــح، وأن حــزب الله أُجبِــرَ علــى معركــة هو 

الحلقــة الأضعــف فيهــا، ومــن نتائــج المعركــة أن حــزب الله تلقــى خســائر كبيــرة فــي الهــرم القيــادي للحــزب، أبرزهــا اغتيــال أمين 

عــام حــزب الله حســن نصــر الله، ونائبــه هاشــم صفــي الديــن والقائــد فــؤاد شــكر، وكثيــر مــن قيــادات الحــزب، ومــن أفــراد وجنود 

الحزب، إضافة الى الخسائر في القدرات الاستراتيجية والعسكرية للحزب، 

وتنــاول المحــور الثانــي مــن الحلقــة النقاشــية أســباب قيــام الحــرب بيــن حــزب الله وإســرائيل والتــي بــدأت أواخــر عام 2023م، 

والتي طال أمدها ولم تنتهِ بعد.

وخلــص هــذا المحــور فــي نتائجــه إلــى أن الأســباب التــي أدت لقيــام الحــرب بيــن الطرفيــن هــي الحالــة العدائيــة الســابقة بينهمــا، 

ــة  ــتراتيجية تصفي ــن اس ــوع م ــرب كن ــذه الح ــام ه ــن قي ــد م ــزّة، إذ كان لا ب ــى غ ــرب عل ــوع الح ــت بوق ــة وقع ــة طارئ ــت حال وليس

الخصــوم التــي تنتهجهــا إســرائيل كاســتراتيجية دائمــة لهــا، وطــرح ســبب آخــر، ويرجــح أن يكــون واردا وهــو أن الحــرب قامــت 

كإســناد لقطــاع غــزة مــن قبــل الحــزب بعــد عمليــة الســابع مــن أكتوبــر والاعتــداء الإســرائيلي علــى القطــاع، إذ اختــار الحــزب أن 

يشكل جبهة إسناد لحركة حماس.
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المحور الرابع: فرص واحتمالات إيقاف الحرب على لبنان.

المحور الخامس: لبنان بعد الحرب .. بين سلطة الحكومة ونفوذ الحزب.

The Lebanese Reality between the influence of Hezbollah and Israel expanded.

ــداخل  ــة علــى ال ــات حــزب الله برشــقات صاروخي ــر الضرب ــة إث بينمــا اقتصــرت خســائر إســرائيل علــى جــزء مــن الخســائر الاقتصادي

الإســرائيلي، وتمثلــت النتائــج العامــة للحــرب بتحقيــق تفــوق واضــح لإســرائيل علــى الحــزب فــي مجريــات المعركــة، ولكــن فــشل 

إسرائيل في اجتياح لبنان وتمكن الحزب من التصدي لمحاولات الاجتياح البرية التي قامت بها إسرائيل.

تنــاول المحــور الرابــع فــرص واحتمــالات إيقــاف الحــرب علــى لبنــان، وكذلــك العوائــق التــي تقــف أمــام احتماليــة إيقــاف الحــرب 

والمؤشــرات التــي تلــوح باســتمرار الحــرب. وخلــص هــذا المحــور إلــى أن الحــرب لهــا مؤشــرات تــدل علــى توقفهــا، أبرزهــا الحديــث 

ــاك عامليــن قد  ــار، ولكــن هن ــد احتمــالات وفــرص إيقــاف إطــلاق الن ــار، وهــذا مــا يزي المتصاعــد عــن مســودة إيقــاف إطــلاق الن

ـى رئاســة أميــركا والــذي يبــدو أنــه ســيدعم إســرائيل  يعوقــان ذلــك ويؤديــان لاســتمرار الحــرب، آخرهمــا وصــول ترامــب إلـ

للاســتمرار فــي حربهــا لتصفيــة الخصــوم، والعامــل الآخــر ربــط حــزب الله إيقــاف الحــرب علــى لبنــان بإيقــاف الحــرب علــى غــزة مما 

يعقــد احتماليــة إيقــاف الحــرب علــى لبنــان، بالرغــم مــن الاختــلاف حــول مــدى جديّــة هــذا الربــط بيــن مصيــر لبنــان وغــزة مــن قــبل 

الحــزب. وتبقــى احتماليــة إيقــاف الحــرب علــى لبنــان أو غــزّة مرتبطــة بشــخصية نتنياهــو، إذ يظهــر أنــه يحقــق رؤيتــه الشــخصية 

بمضيــه فــي الحــرب وخالــف كل التوقعــات نــزولا عنــد رغباتــه الشــخصية، الأمــر الــذي يجعــل مــن الصعــب توقــع احتماليــة تــوقف 

الحرب من عدمه.

وتنــاول المحــور الخامــس وضــع لبنــان بعــد الحــرب بيــن ســلطة الحكومــة اللبنانيــة مــن جهــة ونفــوذ حــزب الله مــن جهــة أخــرى، 

وهل ستسطيع الحكومة اللبنانية استثمار هذه الحرب لحصر نفوذ حزب الله وتعزيز نفوذها.

وخلــص نتائــج هــذا المحــور إلــى مجريــات المعركــة والواقــع الحالــي تذهــب بعــد الحــرب، وذلــك إثــر تعــرض كثيــر مــن قياداتــه 

للتصفيــة والاغتيــال والغالبيــة للهــرم القيــادي الأول، ممــا يدخــل الحــزب فــي مرحلــة تخبــط وتحــول عــن اســتراتيجياته الأســاسية 

بفعــل الأمــر الواقــع. وكذلــك تعــرض جــزء كبيــر مــن قدراتــه الاســتراتيجية للاســتهداف والتحييــد، ممــا يؤيــد احتماليــة تــراجع 

نفــوذ حــزب الله فــي لبنــان وســيطرته علــى القــرار اللبنانــي، ولكــن الحكومــة اللبنانيــة فــي أســوأ حالاتهــا، ولا يبــدو أنهــا قادرة 

علــى مــلء الفــراغ الــذي ســيتركه الحــزب بعــد الحــرب فــي حــال تراجــع نفــوذا، ولهــذا يبــدو أن لبنــان ســتذهب إلــى مرحلــة أقــرب 

لكونها مرحلة فراغ في السلطة الفعلية.

مــن خــلال القــراءة العامّــة لمســتخلصات وأطروحــات المحــاور الخمســة، يمكــن اســتنتاج عــدة نتائــج رئيســة للحلقــة النقاشــية، 

وهــي أن الدولــة اللبنانيــة كانــت ولا زالــت ضعيفــة وغائبــة الــدور الفعلــي، ويعــود ذلــك إلــى النفــوذ الواســع الــذي فرضــه حــزب 

الله علــى حســاب الدولــة اللبنانيــة، وأن الحــرب قامــت لأســباب عدائيــة بيــن الحــزب وإســرائيل، وأنهــا فاقــت كل الحــروب الســابقة 

بيــن الطرفيــن، وتلقــى فيهــا الحــزب خســائر فادحــة علــى الصعيــد السياســي أو العســكري أو الاســتخباري فــي تفــوق إســرائيلي 

واضــح، وأن الحــرب يبــدو أنــه لا توجــد مؤشــرات حقيقيــة لحتميــة إيقافهــا، وإنمــا قــد تتزايــد مــع وصــول ترامــب لرئاســة أميــركا، 

وأن لبنــان قــد تســتمر وبشــكل أكبــر بتقبــل واقــع فــراغ سياســي يحــل محــل الدولــة اللبنانيــة وذلــك مــع تراجــع نفــوذ حــزب الله 

وعدم توفر الإمكانات اللازمة للحكومة اللبنانية لفرص نفوذها والقيام بأدوارها.
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As part of the quest to intensify positive discussions on political issues in the Arab region, the Arab 

Political Forum (APF) was held in a realistic and realistic discussion panel, on Friday, November 8, 2024 

entitled: 

The dialogue and the exchange of theses were conducted between the participants in the discussion 

panel on the five axes in a realistic and constructive manner.

with the participation of a number of political science doctors and academics, representatives and mem-

bers of the Arab Political Forum, and a number of political science specialists and students.

The panel discussion consisted of five main axes, each of which dealt with a different topic to become 

familiar with the Lebanese situation and to study the reality, before and present, and anticipate its 

future. 

The five topics of discussion were the following:

The Lebanese Reality between the influence of Hezbollah and Israel expanded.

The first axis: the Lebanese reality before the war.

The second axis: the reasons for the war between Hezbollah and Israel.

The third axis: the course of the battle and the balance of power between Hezbollah and Israel.

The fourth axis: the chances and possibilities of stopping the war on Lebanon.

The fifth axis: Lebanon after the war, between the authority of the government and the influence of the party.
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The first axis dealt with the Lebanese reality before the war in terms of the role and presence of the 

Lebanese state and its influence in return for Hezbollah's influence, as well as the military aspect, and 

the Lebanese economic and living reality.

The discussions in this axis concluded that the Lebanese state before the war was at its worst, and lost a 

large part of its control over its decisions. 

This shows that, the president of the House of Representatives"Nabih Berri", has temporarily assumed 

the presidency of the country, and the position of the President of the Republic has remained without an 

elected president over the previous two years.

As well as the absence of the actual role of state agencies and policies in front of Hezbollah's influence, 

and the absence of the state's presence in general, whether internally or externally, and the reason for 

the weakness of the state is due to the presence of Hezbollah, which contributed to the weakening of the 

sovereignty and presence of the Lebanese state through its geographical, political and military influence.

This weakness experienced by the Lebanese state was reflected in the Lebanese reality, and made it a 

country without a state, and it was reflected on the Lebanese people and their livelihood, and made them 

in a country with a political vacuum, and a deteriorating economic situation that was tragically reflected 

on the lives of the Lebanese.

This axis discussed the size of the capabilities of the two parties, and the differences between each of 

them in terms of these capabilities, as well as the size of the losses or profits incurred by the two parties 

through the course of the battle between them.

The second axis of the panel discussion dealt with the reasons for the outbreak of the war between 

Hezbollah and Israel, which began in late 2023 AD, which lasted for a long time and did not end yet.

In its results, this axis concluded that the reasons that led to the war between the two parties were the 

previous hostile situation between them, and not an emergency situation that occurred in the occur-

rence of the war on Gaza. It was presented for another reason, and it is likely that the war was carried out 

as a support for the Gaza Strip after the October 7th operation and the Israeli attack on the Strip. The 

party chose to form a support front for Hamas.

The first axis: the Lebanese reality before the war.

The second axis: the reasons for the war between Hezbollah and Israel.

The third axis: the course of the battle and the balance of power between Hezbollah and Israel.
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The axis concluded that the balance of power was not equal to the apparent Israeli superiority, and that 

Hezbollah was forced into a battle in which it is the weakest link. And his deputy, Hashem Safi al-Din, the 

leader, Fouad Shukr, and many of the party's leaders, members and soldiers of the party, in addition to 

the losses strategic and military losses were lost, while Israel's losses were limited to part of the econom-

ic losses, following the strikes by Hezbollah with missile bursts on the Israeli interior. Lebanon and the 

party was able to confront the grounds of the ground invasion by Israel.

The fourth axis dealt with the opportunities and possibilities of stopping the war on Lebanon, as well as 

the obstacles that stand in the way of stopping the war and the indicators that threaten to continue the 

war.

This axis concluded that the war has indications of its cessation, most notably the escalating talk about 

the draft ceasefire, which increases the chances and chances of a ceasefire, but there are two factors 

that may hinder this and lead to the continuation of the war, the last of which is Trump's arrival in the US 

presidency, which appears to be the case. It will support Israel to continue its war to liquidate the oppo-

nents, and the other factor is linking Hezbollah to stop the war on Lebanon to stop the war on Gaza, 

complicating the possibility of stopping the war on Lebanon, despite the difference in the extent of the 

seriousness of this link between the fate of Lebanon and Gaza by the party.

The possibility of stopping the war on Lebanon or Gaza remains linked to Netanyahu's personality, as he 

shows that he is achieving his personal vision of the war, and he violates all expectations according to his 

personal desires, which makes it difficult to predict the possibility of the war stopping or not.

The fifth axis dealt with the situation of Lebanon after the war, between the authority of the Lebanese 

government on the one hand, and the influence of Hezbollah on the other, and whether the Lebanese 

government will invest this war to limit Hezbollah's influence and strengthen its influence.

The results of this axis concluded that the battle took place and the current reality will go after the war, 

after many of its leaders were liquidated, assassinated, and the majority of the first leading pyramid, 

which entered the party into a stage of confusion and a shift from its basic strategies by de facto.

The fourth axis: the chances and possibilities of stopping the war on Lebanon.

The fifth axis: Lebanon after the war, between the authority of the government and the influence of the party.
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A large part of its strategic capabilities have also been targeted and neutralized, which supports the 

possibility of Hezbollah's influence in Lebanon and its control over the Lebanese decision, but the Leba-

nese government is at its worst, and it does not appear to be able to fill the void that the party will leave 

after the war in the event of a decline in its influence. You will go to a closer stage as it is a vacuum stage 

in the actual power.

Through the general reading of the extracts and theses of the five axes, several main results of the 

discussion can be deduced, which is that the Lebanese state was and still is weak and absent, the actual 

role, and this is due to the broad influence imposed by Hezbollah at the expense of the Lebanese state, 

and that the war took place for hostile reasons between the party and Israel, and that it surpassed all 

previous wars between the two parties, in which the party received heavy losses on the political, military 

or intelligence levels, in a clear Israeli superiority. Trump's arrival to the presidency of America, and that 

Lebanon may continue to be more likely to accept the reality of a political vacuum that replaces the 

Lebanese state, with the decline in Hezbollah's influence and the lack of the necessary capabilities for 

the Lebanese government for its chances of influence and roles.


